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ورزش

ع کرونا موافقان  پیگیری رقابت های فوتبال پس از شیو

و مخالفان زیادی داشته است؛ عده ای معتقدند این کار 

می تواند باعث افزایش خطر ابتلا به بیماری و شیوع موج 

دوم این اپیدمی شود و در سوی دیگر موافقان می گویند 

وقتی اکثر مشاغل به تدریج درحال بازگشایی هستند و 

محدودیت های سه ماه اخیر درحال برداشته شدن است، چرا 

برگزاری مسابقات فوتبال باید متوقف شود. در شرایط کنونی 

که اکثر لیگ های معتبر درحال بازگشتند اتفاق خاصی درباره 

ابتلای بازیکنان به این بیماری رخ نداده است. جالب اینکه در 

لیگ روسیه این اصرار به انجام مسابقات تا جایی پیش رفت 

که تیم روستوف در نخستین دیدار خود در شروع دوباره لیگ 

مجبور شد تیم جوانانش را به مصاف سوچی بفرستد و درنهایت 

با نتیجه عجیب 10 بر یک شکست بخورد. چنین اتفاقاتی 

باعث شده مخالفان انجام مسابقات بهانه خوبی پیدا کنند 

و حالا معتقدند این اصرار فراتر از تصمیم گیری های فوتبالی 

است و به آینده این ورزش لطمه جدی وارد خواهد کرد. 

     مخالفت عجیب سوچی

روستوف چهارشنبه هفته گذشته اعلام کرد که جواب تست 

کرونای 6 بازیکنش مثبت بوده و به این ترتیب مجبور شد 

همه تیم و کادر فنی اش را قرنطینه کند. این خبر درحالی 

اعلام شد که تنها دو روز به آغاز مجدد بازی ها و دیدار این 

تیم برابر سوچی باقی مانده بود. تیم چهارم لیگ روسیه که 

در کورس رقابت برای کسب سهمیه رقابت های اروپایی قرار 

دارد، منتظر بود دیدارش برابر حریف لغو شود، اما فدراسیون 

روسیه اعلام کرد که این مسابقه تحت هر شرایطی برگزار 

خواهد شد و روستوف نیز که هیچ بازیکن بزرگسالی در اختیار 

نداشت، مجبور شد تیم جوانان و بازیکنان آماتورش را در این 

دیدار به میدان بفرستد. آنها اگر چه گل نخست را زدند، اما 

در ادامه 10 گل خوردند تا یکی از عجیب ترین دیدارهای 

فوتبال در شرایطی خاص برگزار شود. برخلاف انتظار، گلر 

17ساله روستوف در این دیدار بهترین بازیکن زمین بود و 

با 15 مهار توپ و گرفتن یک پنالتی عملکرد خوبی در این 

مسابقه داشت. زائور تدیف، سرمربی تیم زیر20 ساله های 

این باشگاه پس از این مسابقه گفت: »در این دیدار نکته 

مثبتی وجود ندارد که بخواهیم به آن اشاره کنیم و برای ما 

تنها حسن مسابقه این بود که بازیکنان مان نخستین تجربه 

خود در لیگ را داشتند. این آرزوی بسیاری از آنها بود که 

بتوانند در لیگ به میدان بروند. آنها به مراتب از ما قوی تر 

بودند و به همین دلیل بود که با چنین نتیجه ای شکست 

خوردیم. در نیمه دوم تنها یک بازیکن بالای 18 سال در زمین 

داشتیم و طبیعی است نباید از آنها انتظار زیادی داشت.«

رئیس باشگاه روستوف بعد از مسابقه اعلام کرد که سوچی 

پیشنهاد آنها برای تعویق مسابقه را نپذیرفته و خواستار 

برگزاری بازی در زمان مقرر شده است. به این ترتیب آنها 

مجبور شدند با تیم جوان خود راهی این دیدار شوند. این 

اتفاق درحالی رخ داده که روسیه سومین کشور دنیا از لحاظ 

شیوع کروناست و بیش از نیم میلیون مبتلا در این کشور 

شناسایی شده اند، با این حال اصرار به آغاز مجدد رقابت های 

فوتبال حاشیه های زیادی را ایجاد کرده است. 

     فوتبال، متهم اصلی

برگزاری مسابقات فوتبال در هفته های ابتدایی شیوع این 

اپیدمی در دنیا یکی از علل اصلی گسترش آن در اروپا 

عنوان شد. کارشناسان از دو دیدار برگزارشده در لیگ 

قهرمانان به عنوان بمب بیولوژیکی یاد کردند که باعث شد 

این بیماری به سرعت در انگلیس، اسپانیا و ایتالیا گسترش 

یابد و باعث ایجاد محدودیت های بعدی شود. البته این 

بازی ها در آن زمان با حضور تماشاگر برگزار شد و علت 

اصلی شیوع بیماری همین هواداران بودند، درحالی که 

در شرایط کنونی تمامی مسابقات پشت درهای بسته و در 

غیاب هواداران انجام می شود. مسابقه آتالانتا برابر والنسیا 

در لیگ قهرمانان یکی از این دیدارهای مشکل ساز بود. 

هواداران آتالانتا مجبور شدند برای تماشای این مسابقه 

از برگامو به میلان بروند تا مسابقه حساس تیم شان مقابل 

حریف اسپانیایی را از نزدیک تماشا کنند. مائورو آسیلیو 

یکی از 40 هزار هوادار حاضر در این دیدار است که درباره 

شرایط آن مسابقه به »گاردین« گفت: »برای نخستین بار 

در تاریخ باشگاه بود که توانسته بودیم به مرحله حذفی 

لیگ قهرمانان برویم و اصلا دوست نداشتم چنین مسابقه 

حساسی را از دست بدهم.« کرونا تازه به ایتالیا رسیده بود، 

اما یوفا تصمیم به تعویق این دیدار نداشت و درنهایت این 

آتالانتا بود که مسابقه را برد. این مصاف درنهایت باعث 

شیوع گسترده ویروس در ایتالیا شد و زمینه مرگ 6هزار نفر 

در شهر برگامو را فراهم کرد؛ اتفاقی که با تعویق مسابقه یا 

انجام بدون تماشاگر آن به راحتی می شد از آن جلوگیری 

کرد. آسیلیو می گوید نخستین دیدار تیمش برابر ساسولو 

در بازگشت سری A را حتی از تلویزیون هم تماشا نخواهد 

کرد؛ مسابقه ای که دیروز برگزار شد: »طی چندماه گذشته 

به شدت از لحاظ روحی و روانی آسیب دیده ایم و بسیاری 

از افرادی که می شناختم به دلیل بیماری جان خود را از 

دست دادند. با اینکه همیشه تماشای دیدارهای آتالانتا 

برایم جذابیت زیادی داشته است، فعلا برخی  انگیزه هایم 

از بین رفته اند.« او حالا به یکی از مخالفان انجام مسابقات 

تبدیل شده است. مرگ پدر و مادر یکی از دوستان نزدیکش 

تاثیر زیادی روی او داشته است. این هوادار فوتبال گفت: 

»من می فهمم که به دلیل شرایط بد اقتصادی اوضاع باید 

به روال سابق برگردد و محدودیت ها برداشته شود، اما 

برای ما که عزیزان مان را از دست داده ایم و روزهای سختی 

را سپری کرده ایم شاید خیلی زود باشد که بخواهیم دوباره 

فوتبال را آغاز کنیم.« 

جورجیو گوری، شهردار برگامو نیز یکی دیگر از افرادی بود 

که در آن دیدار به همراه پسرش در ورزشگاه بود. پس از 

اتفاقات تلخی که در این شهر رخ داده او حالا باید بیش از 

پیش برای بازگرداندن شرایط عادی به این شهر بحران زده و 

رونق کسب وکارها تلاش کند. گوری که موافق شروع دوباره 

لیگ است، در این باره چنین گفت: »مسلما انجام مسابقات 

فوتبال پشت درهای بسته و بدون حضور تماشاگر اتفاق 

مثبتی است و می تواند به بهتر شدن اوضاع کمک کند. 

ایده آل ما این است که شرایط را به روال عادی برگردانیم و 

اگرچه می دانیم که هنوز این ویروس از بین نرفته، باید تلاش 

کنیم به روزهای قبل از شیوع بیماری برگردیم. لذت تماشای 

فوتبال می تواند کمک کند این روزهای تلخ و فاجعه بار به 

فراموشی سپرده شود و به بهتر شدن شرایط کمک خواهد 

کرد.« در چنین شرایطی فعلا حرف موافقان به کرسی نشسته 

و در بیشتر کشورها تصمیم به انجام دوباره بازی ها گرفته شده 

است. اتفاقی که اگرچه می تواند روزهای تاریک سه ماه اخیر 

را به تدریج از خاطره ها پاک کند، اما هنوز اطمینانی وجود 

ندارد که جان ستاره فوتبال در خطر نباشد و اتفاقاتی مشابه 

آنچه در روسیه رخ داده، باعث می شود شک و تردیدهایی 

درباره نیت واقعی برگزار کنندگان بازی ها ایجاد شود. 
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از دیدار رفت فینال شروع کنیم، کیفیت فنی خوبی داشت؟
باتوجه به شرایط خاص کرونا و دور بودن بازیکنان از دوران اوج انتظار نداشتیم 

فینـــال زیبایى را ببینیم و دو تیم از کیفیت خوب خود در طول رقابت های لیگ 

فاصله داشتند. 

همه چیز طبق برنامه سازمان لیگ پیش رفت؟
مشکل خاصى وجود نداشت. بازی در زمان اعلام شده و با شرایط خوبی شروع 

شد. به نظر بنده شرایط فنی بازی نیز مثبت بوده است و شاهد بازی خوبی بودیم. 

هیات فوتبال و اداره ورزش و جوانان اصفهان با ما همکاری خوبی انجام دادند و 

باشگاه گیتی پسند نیز تمام تلاش خود را برای برگزار شدن بازی در بهترین شرایط 

انجام دادند. به نظر بنده انتخاب داوران هم ازسوى کمیته داوران هوشمندانه بود. 

پروتکل های بهداشتی در بازی رفت فینال رعایت شد؟ 
روز قبل از بازى، دکتر خلیلیان، رئیس فدراسیون پزشکی در سالن حضور داشتند 

و ارزیابی ایشـــان از رعایت پروتکل های اعلام شـــده مثبت بوده است. حاضران 

در ســـالن نیز از ماسک و دستکش استفاده کردند و همچنین موارد ضدعفونى 

کاملا رعایت شده بود. 

فینال بدون تماشاگر جذابیت داشت؟
قطعا حضور تماشاگر جذابیت فوتســـال را چندبرابر می کند. همان طور که در 

ســـال هاى گذشته تماشاگران بسیار پرشور و پرهیجان خاطره ساز شدند، ما نیز 

دوست داشتیم این بازی ها با حضور تماشاگر برگزار شود، اما شرایط به گونه اى 

اســـت که امکان این کار وجود ندارد. همه مـــا باید پروتکل ها را به صورت کامل 

رعایت کنیم تا ورزش کشور با سلامت به فعالیت خود ادامه دهد. 

احتمال حضور تماشاگر در بازی های بعد هست؟
آقای خلیلیان در اظهارنظری گفتند خبر خوبی تا روز شـــنبه می دهند، اما تا به 

این لحظه خبری ازســـوی فدراسیون پزشکی به دست ما نرسیده است و منتظر 

این موضوع هستیم. باید صبر کنیم تا از این مرحله حساس عبور کنیم و دوباره 

شاهد حضور تماشاگران و گرماى بى نظیر سالن ها باشیم. 

بازی فینال به خوبی تحت پوشش رسانه ای قرار گرفت؟
بله، این مسابقه علاوه بر پخش زنده از شبکه استانی اصفهان و شبکه ورزش، از 

شبکه اسپورت کره جنوبی به صورت همزمان پخش زنده شد. جا دارد تشکر ویژه 

از اهالى رسانه داشته باشم که به صورت گسترده این رویداد را پوشش دادند. 

شـــنیده می شود استقلال و پرسپولیس قصد تیم داری در لیگ فوتسال دارند. 
چقدر به حقیقت نزدیک است؟

جامعه فوتســـال علاقه مند حضور باشـــگاه هاى پرطرفدار پایتخت در لیگ برتر 

هستند و عقیده دارند باعث رشد و توسعه فوتسال و همچنین توجه هرچه بیشتر 

اهالى رســـانه به خصوص رسانه ملى خواهند شد. خبر خوش براى علاقه مندان 

رشـــته مهیج و پرهوادار فوتسال پیگیرى و درخواست باشگاه استقلال به جهت 

حضور فعال در فوتســـال کشور است و به صورت رسمی به ما اعلام و اقدام کرده 

اســـت، اما تا به این لحظه باشـــگاه پرسپولیس اقدام رسمی انجام نداده است. 

نمى توان منکر شد که این دو تیم مى توانند فوتسال را متحول کنند. همچنین 

پخش تلویزیونی و هم بخش حمایتى را بهتر خواهند کرد و به شـــناخته شـــدن 

ســـایر تیم ها به واسطه توجه اهالى رســـانه هم کمک خواهند کرد و درمجموع 

بسیار سودبخش خواهند بود. 

رئیسسازمانلیگفوتسالدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:حضورسرخابیهاتحولبزرگیایجادمیکند

استقلال اعلام آمادگی کرد، از پرسپولیس خبری نشده

لشگری: ورزشکاران دانشگاه آزاد باید الگو باشند
امیرعباس لشگری، رئیس مرکز ورزش و تربیت بدنی دانشگاه آزاد اسلامی در 

گفت و گو با فارس، درخصوص فرهنگ سازی دانشگاه ها در جامعه، تصریح 

کرد: »چه نهادی باید روی فرهنگ تماشـــاگران کار کند؟ درست است که 

باشگاه ها ابتدای اسم شان عنوان فرهنگی دارد ولی مرکز ورزش و تربیت بدنی 

دانشگاه آزاد اسلامی باید در کنار باشگاه ها و تمام رشته ها، این فرهنگ را به 

صورت علمی در سیستم ورزش تزریق کند. اعضای ما باید مسائل اخلاقی و 

فرهنگی را در مسابقات رعایت کنند. برهمین اساس، می توانند برای تیم ها 

و حتی تماشاگران الگو باشند. از همه دوستان که در زمینه اخلاق و فرهنگ 

ورزشی کارهای مفید و تجربیاتی دارند، خواهش می کنم ما را کمک کنند 

تا این اتفاق در یک عزم ملی روی دهد.« 

وی با اشاره اینکه اولویت دیگر تربیت بدنی دانشگاه آزاد اسلامی پرداختن به 

ورزش همگانی است، اظهار داشت: »این مرکز سالیان زیادی است تیم های 

ورزشی را در سطوح قهرمانی و حرفه ای اداره می کند و دراین زمینه موفق 

عمل کرده است. باشگاه دانشگاه آزاد اسلامی توانسته انتظارات را برآورد 

کند ولی نباید به عنوان یک مرکز علمی و دانشـــگاهی از ورزش همگانی 

غافل باشیم. اعضای تیم ها در لیگ های مختلف نهایتا 350 نفر هستند 

و درمقابل یک تا دومیلیون دانشجو، کارکنان و اعضای هیات علمی تعداد 

اندکی اســـت. اکنون برای تیم ها برنامه ریزی می کنیم که ورزش حرفه ای 

دانشـــگاه آزاد اسلامی ارتقا پیدا کند اما قشر عظیمی از جامعه دانشگاه را 

بیشـــتر مدنظر قرار خواهیم داد تا ورزش همگانی را به عنوان یک فرهنگ 

نهادینه کنیم و در جایگاه متعالی تر از قبل نشان بدهیم.« 

ورزش دانشگاه

صالحی امیری: احتمالا 70 سهمیه المپیک می گیریم
ســـیدرضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملی المپیک در جریان بازدید از 

فدراسیون بوکس در جمع خبرنگاران گفت: »ما در اوج کسب سهمیه بودیم 

اما یک وقفه جدی ایجاد شـــد، این فضا نیاز به مدیریت دارد. پیش بینی 

می کنیم تعداد ســـهمیه ها افزایش یابد. یکی از رشـــته هایی که برای ما 

امیدوارکننده است، بوکس است. پیش بینی می کنیم بین 60 تا 70 سهمیه 

برای المپیک کسب کنیم. یکی از رشته های امیدوارکننده ما برای المپیک 

بوکس است. امروز بوکس با کسب 2 سهمیه نشان داد ظرفیت خوبی برای 

درخشش دارد. البته فراموش نکنیم این رشته رقبای جدی هم دارد. دراین 

بین چند مشکل هم هست که باید برطرف شود. بوکس در فضای فعلی نیاز 

به آرامش و ثبات دارد. تمرکز همه باید روی بازی های المپیک توکیو باشد. 

این رشته 2 سهمیه گرفته و بازهم امکان افزایش سهمیه وجود دارد. حضور 

ما هم در اینجا حمایت از این رشته است.« 

منهای فوتبال

سیامک خاجی
  روزنامه نگار

ثوری: امیدواریم در المپیک رکوردشکنی کنیم

حسین ثوری، رئیس فدراسیون بوکس در گفت و گو با تسنیم، درباره بازدید رئیس 

کمیته ملی المپیک از فدراسیون بوکس اظهار داشت: »حضور صالحی امیری در 

فدراسیون بسیار ارزشمند بود و هرچه این اتفاقات در ورزش ایران بیشتر باشد، 

باعث ایجاد انگیزه خواهد شد. مسئولان کمیته المپیک با نیت خوب و خالص 

به فدراسیون بوکس آمده بودند و پیشنهادات بسیار خوبی را مطرح کردند. 

همچنین درباره دغدغه ها، چالش های موجود و به خصوص مشکل اساسی 

بوکس، یعنی نداشتن مکان اختصاصی این رشته صحبت های خوبی مطرح 

شد. این صحبت ها بسیار حائز اهمیت بود و همانطور که صالحی امیری اعلام 

کرد باید پیشنهادهای مطرح شده را بررسی کنیم تا ببینیم کدام یک از آنها به نفع 

بوکس خواهد بود. امیدوارم اتفاقات خوبی برای بوکس پیش رو داشته باشیم.«  

ثوری درباره ساخت مجموعه برای رشته ورزشی بوکس خاطرنشان کرد: »این 

مجموعه 50 درصد پیشرفت داشته است و امیدوارم برای اتمام آن کمک شود. 

برای به پایان رساندن این مجموعه پول زیادی لازم نیست و اگر به مجموع رقم های 

عمرانی دیگر نگاهی بیندازیم، متوجه می شویم با 10میلیارد تومان می توان 

مجموعه ورزشی بوکس را تکمیل کرد. این اتفاق می تواند تا سالیان سال بوکس 

ایران را تامین، تضمین و بیمه کرده و این رشته را صاحب یک مکان ثابت کند.«  

وی درباره تغییر نگاه ها به بوکس با کسب دو سهمیه المپیک عنوان کرد: »هر 

چه ما چیزی برای عرضه کردن داشته باشیم قیمت مان بالاتر خواهد رفت و این 

اتفاق می تواند ارزشمند باشد. برنامه های مدنظر خود را ارائه کردیم و بازی های 

تدارکاتی و اردوهای خوب می توانند در موفقیت ما تاثیرگذار باشند. امیدواریم 

در المپیک نیز بتوانیم رکوردشکنی کنیم.«  ثوری درمورد آغاز به فعالیت رشته 

بوکس بانوان گفت: »تمام تلاش خود را در این زمینه انجام داده ایم و به نتایج 

خوبی نیز رسیده ایم. امیدوارم بتوانیم همین مسیر را جلو برویم. افق روشنی 

برای آغاز فعالیت بوکس بانوان وجود دارد.« 

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

انریکهدرگفتوگوباوبسایتفیفا:

با مرگ رفیق شده ام

سـرمربی تیم ملی فوتبال اسـپانیا 

در گفت وگـو بـا وب سـایت رسـمی 

فیفـا از زندگـی شـخصی خـود و 

تجربـه ازدسـت دادن عزیـزان خود 

گفـت. او مدعـی اسـت دیگـر بهانـه ای جـدی برای جدی گرفتـن زندگی 

نـدارد. متـن ایـن گفت وگـو را بخوانیـد.

مربیگـــریتیـــمملـــیفوتبـــالاســـپانیابـــهخـــودیخـــودهمیشـــه

اســـترسآوراســـت!

نمی خواهم بگویم که این طور نیست، منظور شما سنگینی یک مسئولیت 

است که به آن اشراف دارم اما باید بگویم برای من در این دنیا دیگر هیچ چیز 

استرس آور یا اضطراب آور نیست، بعد از مرگ دخترم، دیگر واقعا بهانه جدی 

برای جدی گرفتن زندگی ندارم. با مرگ رفیق شده ام. اوضاع در دنیای فوتبال 

تغییر کرده و من هم مثل خیلی از مربیان و بازیکنان منتظر بازگشت به روزهای 

خوب فوتبالی هستم. بعید می دانم چنین روز خوبی به این زودی فرابرسد اما 

فوتبال به اهالی فوتبال آموزش داده که همیشه امیدوار باشند. باید تا آخرین 

دقیقه برای تغییر تابلوی نتایج تلاش کرد، یک فوتبالیست باید در همه ثانیه ها 

حتی وقتی اطمینان دارد که شکست خورده، بهترین خودش باشد. تیم ملی 

فوتبال اسپانیا نیز برای من مثل یک پدیده است؛ یک پدیده ارزشمند که مدتی 

از آن دور شدم و دوباره به آن ملحق شدم. امیدوارم با این تیم خوب دوباره اوج 

بگیریم و به قهرمانی برسیم، مردم کشورم به یک جشن ملی بزرگ و تاریخی بعد 

از این همه سختی و تلخی نیاز دارند. 

ازمـرگدختـرخـودصحبـتکردیـد،واقعیـتایـناسـتکـه

نمیخواهیـمدرایـنمصاحبـهشـماراغمگیـنکنیـماماچیزیهسـت

کـهدربـارهآنتجربـهتلـخبگوییـد؟

تلخ بود و غم انگیز اما اکنون دیگر غمگین نمی شوم، منتظر پایان زندگی خود 

نیستم اما واقعا  انگیزه زیادی هم برای در آغوش گرفتن آن ندارم. شاید بحران 

کنونی کرونا روی من هم اثر گذاشته باشد اما مشکل من چیز دیگری است 

که خیلی پیش از این دچارش شده ام. دنیای من کوچک شده و برای تماشای 

همه دنیا نیازی ندارم چشم های خود را کاملا باز کنم. پس از مرگ دخترم 

تصمیم گرفتم برای همیشه با دنیای فوتبال به طور کامل خداحافظی 

کنم اما یک دوست خوب و البته همسرخوبم به من پیشنهاد 

کردند دوباره به زندگی بازگردم. دخترم مثل 

یک فرشته بود و پایان عمرش درواقع پایان 

دردهایش بود و از این بابت خوشحال بودم 

که دیگر درد ندارد. 

بــهلالیــگابپردازیــم،لغــزشبارســلوناو

امیــدواریرئالمادریــد!

هیجان در فوتبال همین است، حتی در بدترین شرایط روحی 

و  روانی، بدون تماشاگر و بدون سروصدایی که بخشی از دنیای 

فوتبال است، بازهم هیجان وجود دارد. رئال مادرید امیدوار است 

اما بعید می دانم بارسلونا میدان را خالی کند، قهرمانی بارسا به 

نظر من محتمل تر است. 

مصاحبه  روز

بابک سرانی آذر
 مترجم

بترسیم یا لذت ببریم؟


